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Аб’явА
•	 Каб	 атрымліваць	 кож-

ны	 нумар	 газеты	 «Гасцінец»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэ-
тым	 –	 зрабіце	 бесплатную	
падпіску.

•	 Рэдакцыя	 “Гасцінец”	
змяшчае	бясплатныя	абвесткі	
чытачоў	 выдання.	 Дзеля	 раз-
мяшчэння	 абвесткі	 запоўніце	
купон	 або	 патэлефануйце	 ў	
рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	 спажыўца,	 працаўніка,	
то	 даем	 эфектыўныя	 пара-
ды	па	абароне	права	 і	 пошуку	
бясплатных	 юрыстаў.	 Звяр-
тайцеся	 на	 адрас:	 Гарадок,	
вул.	 Галіцкага	 д.16	 кв.2	 ў	 кож-
ны	 аўторак	 і	 чацвер	 з	 16	 да	
18,	 або	 на	 тэлефоны	 газеты	
«Гасцінец».

•	 Жадаючыя	 атрымаць	
у	карыстанне	беларускія	кнігі,	
часопісы	 або	 іх	 набыць	 звяр-
тайцеся	 на	 адрас:	 Гарадок,	
вул.	 Галіцкага	 д.16	 кв.2	 ў	 кож-
ны	 аўторак	 і	 чацвер	 з	 16	 да	
18,	 або	 на	 тэлефоны	 газеты	
«Гасцінец»

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	 супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзяка.	
Словам,	сувенірам.

Інфармацыйная культурна-грамадская газета Гарадоччыны 
Цытата нумара:

Каб стаць 
гаспадаром, палітык 
стварае вобраз 
слугі.

Шарль дэ Голь.Ня бойся!

http://haradok.belarda.org - сайт твайго ГАРАДКА 

8 чэрвеня кіраўнік краіны А. Лукашэнка 
прызначыў новага старшыню Гарадоцкага райвы-
канкама.

Новым старшынём Гарадоцкага райвыканка-
ма прызначаны Муранкоў В.М., які да гэтага часу 
працаваў першым намеснікам старшыні Аршан-
скага райвыканкама, дзе курыраваў сельскую га-
спадарку. У кругу абавязкаў В.М. Муранкова былі 
наступныя пытанні:

Вырашае ўсе пытанні райвыканкаму ў выпадку 
адсутнасці старшыні райвыканкама.

Ажыццяўляе кіраўніцтва аграпрамысловым 
комплексам раёна. Вырашае пытанні вытворчасці 
і перапрацоўкі сельскагаспадарчай прадукцыі, 
фермерства, забеспячэння насельніцтва харча-
ваннем, развіццё лясной гаспадаркі, зямельных 
адносін, геадэзіі і картаграфіі, гідра-мэтэаралёгіі, 
аховы навакольнага асяроддзя, экалогіі, паліўна-
энергетычнага забеспячэння, нарыхтоўкі дру-
гаснай сыравіны, лому чорных і каляровых 
металаў курируемой галіны, рэалізацыі праграмы 
сацыяльна-эканамічнага развіцця і адраджэння 
вёскі.

Вядзе пытанні дзейнасці:
• упраўлення сельскай гаспадаркі і харчавання;
• землеўпарадкавальнай і геадэзічнай службы 

Аршанскага раёна і г.Орша;
• сельскагаспадарчых арганізацый, фермерскіх 

гаспадарак;
• РУП «Віцебскэнерга» філіял «Цяплічны»;
• ААТ «Аршанскі райаграсэрвіс»;
• Аршанскага камунальнага унітарнага прадпры-

емства меліярацыйных сістэм «Аршанскае ПМС»;
• ДЛГУ «Аршанскі вопытны лясгас»;
• ГЛПУ «Аршанская раённая ветэрынарная стан-

цыя»;
• РСПУП «Аршанскае племянное прадпрыем-

ства»;
• ГУ «Аршанская занальная ветэрынарная лаба-

раторыя»;
• КУП Віцебскай вобласці «Аршанская 

міжраённая льносемянаводчаская станцыя»;
• ДУ «Віцебская абласная інспекцыя па насення-

водству, каранціну і абароне раслін»;
• Рэспубліканскага навуковага даччынага 

унітарнага прадпрыемства «Інстытут льну»;
• установы «Аршанская раённая арганізацыйная 

структура» рэспубліканскага дзяржаўна-
грамадскага аб’яднання «Беларускае таварыства 
паляўнічых і рыбаловаў», пчалярскае аб’яднанне;

• Аршанскага аддзялення ААТ «Белаграпрам-
банк»;

• гаррайіспекцыі прыродных рэсурсаў і аховы 
навакольнага асяроддзя;

• садоўніцкіх таварыстваў грамадзян;
• прафсаюза работнікаў аграпрамысловага ком-

плексу;
• ўстановы адукацыі «Смольянский дзяржаўны 

аграрны каледж»;
• ўстановы адукацыі «Высокскі дзяржаўны 

прафесійны ліцэй сельскагаспадарчай 
вытворчасці»;

• дзяржаўная ўстанова адукацыі «Вучэбна-
курсавой камбінат, падрыхтоўкі і перападрыхтоўкі 
кадраў ўпраўлення сельскай гаспадаркі і харча-
вання Аршанскага райвыканкама»

• раённай інспекцыі дзяржтэхнагляду;
• матэрыяльна-тэхнічнага забеспячэння, крэды-

тавання і электрыфікацыі сельскай гаспадаркі; 
Да прызначэння на новую пасаду В.М. Муранкоў 

ужо наведваў Гарадоцкі раён і мае ўяўленне аб 
рэальным стане спраў у гаспадарцы раёна. Па 
пэўных звестках, даволі крытычнае ўяўленне.

Л. Антонаў.

На здымку: веласіпеды ля чыгуначнага вакзала Гаагі.

“Вераніцынскі фэст” станоВіцца 
традыцыйным?

Аб’явы, надрукаваныя 
саматужным чынам на прын-
тары, з’явіліся на слупах і 
дошках у цэнтры Гарадка і 
паведамляюць аб мясцовым 
свяце, якое адбудзецца 20 
чэрвеня з 11 гадзін дня на 
розных пляцоўках. Цьмянае 
ўяўленне аб праграме дня 
засведчана ў тым, што аб’яў 
з’явілася аж тры розных віда 
з розным зместам. Але ні ў на 
воднай аб’яве не паведамля-
ецца аб тым, хто з’яўляецца 
арганізатарам дадзенага 
свята. Гараджане мусяць самі 
дагадацца, хто арганізоўвае 
свята – Гарадоцкі райвыкан-
кам ці толькі яго аддзел куль-
туры. Наогул, магчыма паду-
маць, што свята з’яўляецца 
ананімным. Толькі захаван-
не такіх аб’яў у райцэнтры 
сведчыць, што іх выраблялі 
адказныя супрацоўнікі рай-
выканкама.

У праграме свята 
ўрачыстае адкрыццё,  ган-
даль сувенірнай прадукцы-
яй і народнымі прысмакамі. 
Таксама паведамляецца, што 
з 14 гадзін пачнецца свя-
та паэзіі і песні «На крылах 
творчасці». Праўда, гледачам 
з абвесткі невядома на якой 
пляцоўцы адбудзецца гэта 

свята. Але Гарадок невялікі 
райцэнтр і зацікаўленыя асо-
бы знойдуць гэтую пляцоўку 
пры жаданні, пахадзіўшы ў 
цэнтры і завітаўшы на ста-
дыён.

Адным з апошніх 
штрыхоў да свята стала 
прапанова ад арганізатараў 
свята аб палётах на шруба-
лёце, які будзе знаходзіцца 
на гарадскім стадыёне з 12 
гадзін і за грошы зробіць па-
лёт на Гарадком. 

Пры пазітыўнасці самаго 
свята «Вераніцынскі фэст» за-
стаюцца пытанні да яго зме-
ста. Пакуль у праграме свята 
не пазначаны паэты, дзеячы 
культуры, якія завітаюць у 
Гарадок. Самі абвесткі дадзе-
ны па расейску за выключэн-
нем назваў свята. Гэта такая 
абмаскаленасць мясцовых 
дзеячоў ад улады пасля 
двух стагоддзяў расейскай 
асіміляцыі. Менавіта для 
гэтых дзеячоў з райвыкан-
кама артыкул Канстытуцыі 
аб зберажэнні гісторыка-
культарнай спадчыны нічога 
не значыць. 

На рацыянальны розум 
свята «Вераніцанскі фэст» 
магло бы стаць агульнана-
цыянальным святам паэзіі, 

бо менавіта з паэмы «Та-
рас на Парнасе» пачалася  
класічная беларуская паэзія. 
Але да гэтага трэба прыйсці 
праз мэтанакіраваную дзей-
насць, а не з кандачка, не з 
прымітыўнага зместу фэста. 
Пачынаць трэба з раённага 
конкурсу чытачоў белару-
скай паэзіі, калі ўдзельнікі 
конкурса  будуць чытаць 
гумарыстычныя вершы, 
адрыўкі з твораў Канстанціна 
Вераніцына. І  намінацыі 
павінны быць, як мінімум, 
па трох катэгорыях: вучні, 
навучэнцы коледжаў, людзі 
сталага ўзросту. Святы паэзіі 
спачатку ў дамах культуры, 
а потым на раённым свяце 
«Вераніцынскі фэст». А далей 
свята пашырыць на вобласць 
і краіну. І да гэтага магчы-
ма падыйсці творча або па 
бюракратычнаму. Апошняе  
звычайна і адбываецца на 
Гарадоччыне. Без прыцяг-
нення да супрацоўніцтва 
зацікаўленых грамадзян, 
дзеля дэманстрацыі сваёй 
улады. І пры такіх умовах 
Вераніцын, яго паэма  не ста-
нуць прыцягальным брэн-
дам Гарадоччыны.

Л. Гаравы.

20 чэрвеня ў Гарадку адбудзецца свята, якое мясцовыя ўлады  назвалі «вераніцынскім 
фэстам». У мінулым годзе ў Гарадку таксама адзначалі 175 годзе нараджэння Кастуся 
вераніцына, аўтара паэмы  «Тарас на Парнасе».

Заданне на ПерсПектыВУ
Напачатку чэрвеня на Гарадоччыне ад-

былася падзея, якую чакалі як мінімум 
апошнія тры гады. Указам кіраўніка краіны на 
пасаду старшыні Гарадоцкага райвыканкама 
прызначаны Васіль Муранкоў. Няма ніякіх 
сумневаў, што Гарадоцкі райсавет зацвердзіць 
на пасадзе старшыні райвыканкама менавіта 
Васіля Мікалаевіча Муранкова, які апошні 
час працаваў першым намеснікам старшыні 
Аршанскага райвыканкама. Так і адбылося на 
першай сустрэчы з новым кіраўніком раёна.

Новага старшыню Гарадоцкага райвы-
канкама мясцоваму кіраўніцтву 10 чэр-
веня прадставіў старшыня аблвыканка-
ма Аляксандр Косінец. Як заведзена ва 
аўтарытарнай сістэме – надзейнаму шрубіку 
сістэмы пры адстаўцы выказваецца падзя-
ка і прапаноўваецца новае месца. І пасля 
пяці хвілін падзяк Анатолю Марозу кіраўнік 
вобласці амаль гадзіну казаў аб праблемах 
Гарадоччыны, аб тых задачах, якія давядзецца 
рашаць новаму кіраўніку раёна.

Абмежаванасць доступу незалежных 
журналістаў, грамадзян на такія сустрэчы не 
дазваляе поўнасцю распавесці аб бачанні пра-
блем Гарадоччыны з Віцебску. Але гэта і не па-
трэбна. Заданні для новага старшыні выканка-
ма выказаў  А. Косінец, а я паспрабую выкласці 
магчымыя заданні, над якімі трэба працаваць 
мясцовай уладзе. Уладзе, якую мусіць чакае 
абнаўленне, прыток новых сіл і ідэй. Зазначу 
адразу, што існуючая ў краіне аўтарытарная 
ўлада па свайму азначэнню не можа адэкват-
на рашаць праблемы, пастаўленыя часам, бо 
галоўнае яе мэта захаванне сваёй ўлады на 
доўгія гады.

Між тым, жыццё патрабуе выкарыстан-
ня прыроднага патэнцыяла Гарадоччыны. 

Самы маланаселены рэгіён Беларусі багат 
сваімі прыроднымі данымі, археалагічнымі 
асаблівасцямі.  Вялікая колькасць лясоў, 
азёр чакае сваіх гаспадароў. Зразумела, 
што пры дзяржаўным ціску на прыватную 
ініцыятыву, пры свавольстве бюракратыі, 
адсутнасці незалежнай прававой сістэмы 
разлічваць на эфектыўнага гаспадара не 
даводзіцца. Не даводзіцца чакаць абуджэння 
прыватнай ініцыятывы, прытоку інвестыцый 
і значнага росту турыстаў пры адсутнасці 
турыстычнай інфраструктуры ў вёсках і мя-
стэчках, пры неадэкватных цэнах узроўня 
якасці прадстаўляемых паслуг. Але ства-
рэнне розных прыватных кааператыўных 
ініцыятыў па пераапрацоўцы дароў прыро-
ды, па нарыхтоўцы гэтых дароў дазволіць 
павялічыць прыбыткі актыўных грамадзян у 
некалькі разоў ад дароў прыроды.

Прапануемая праграма “Азёры” не буд-
зе працаваць, калі не будзе неабходнай 
інфраструктуры ля азёр. За апошнюю 
пяцігодку нічога істотнага ля азёр на Гарадоч-
чыне не створана. Да гэтага часу азёры ля Га-
радка маюць першабытны выгляд  амаль без 
наяўнасці слядоў цывілізацыі. А што казаць 
пра іншыя азёры? Зараз у арэнду прапануецца 
55 азёр Гарадоччыны. Але прапануецца пера-
важна дзеля рыбалкі без умоў стварэння каля 
іх зон адпачынку. Ды і пра існуючыя, невялікія 
выспы адпачынку амаль нічога не вядома, бо 
адсутнічае інфармацыйна-папулярызатарская 
праца аб славутасцях Гарадоччыны, аб месцах 
адпачынку і г.д..  Дзяржаўныя чыноўнікі на та-
кую працу не здатны, а прыватная ініцыятыва 
прыдушана аўтарытарным стылем кіравання.

Асаблівай гаворкі заслугоўвае Гарадок, 
які за апошнюю пяцігодку страціў два прад-

прыемства – рамзавод і харчовы камбінат, 
дзе ніяк не створыцца Цэнтр  падрыхтоўкі па 
зімовых відах спорту. Унесеныя ў Праграму 
сацыяльна-эканамічнага развіцця Гарадоч-
чыны на 2006-2010 г.г. заданні па развіццю 
інфраструктуры спорту так і засталіся на папе-
ры. Дарэчы, для новага старшыні райвыканка-
ма самы дакладны крытэрый “эфектыўнасці” 
працы чыноўнікаў райвыканкама гэта аналіз 
выканання дадзенай праграмы.

Арыетацыя мясцовага чынавенства на 
каманды зверху, а не развіццё  умоў для 
прадпрымальніцтва на месцах, запаволіла 
развіццё Гарадка на дзесяцігоддзе. Пры 
наяўнасці двух коледжаў у райцэнтры няма 
добрых месц адпачынку для моладзі, для вы-
карыстання яе энергіі. Гарадоцкі  Дом культу-
ры ўжо каторы год патрабуе  капітальнага ра-
монту, а танцавальная зала стала легендарным 
даўгабудам у  краіне. Мясцовае ж кіраўніцтва 
з вялікім імпэтам шукала бюджэтныя сродкі 
на набыццё прэстыжных інамарак, ў кветкі-
плітку, а не на развіццё інфраструктуры куль-
турнага адпачынку. Так і бывае ў аўтарытарных 
краінах, дзе арыентуюцца на каманды зверху, 
а не на першасныя патрэбы грамадзян.

Ці здольна новае кіраўніцтва  на новы па-
дыход да мясцовых праблемаў пакажа час. 
Навучыцца на памылках папярэднікаў – цяж-
кая навука. Тым больш, што сістэма кіравання 
застаецца ранейшай: арыентаванай на 
ўтрыманне ўлады, а не на мясцовае развіццё. 
Але грамадзяне Гарадоччыны чакаюць ад 
улады эфектыўнага рашэння менавіта мяс-
цовых праблем. Эканамічных, сацыяльных, 
працоўных, маладзёжных, транспартных, 
дэмаграфічных, адукацыйных і г.д.

Леанід Гаравы.

новы старшыня 
Гарадоцкага 
райвыканкама
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Не размечаныя дарожнікамі 
«ляжачыя паліцэйскія» ў Га-
радку ствараюць пагрозу для 
тэхнічнага стану аўтамабіляў 
грамадзян. 

З наступленнем лета ў Га-
радку па ранейшаму застаюц-
ца не размечанамі «ляжачыя 
паліцэйскія», якія абмяжоўваюць 
хуткасць руху аўтатранспарту. 
У Гарадку такія «ляжачыя 
паліцэйскія» размешчаны толькі 
ў трох месцах: ля СШ №1, ба-
завай школы ля чыгуначна-
га аўтавакзала і Гарадоцкага 
агратэхнічнага коледжа. І ўсе 
яны не пафарбаваны, што робіць 

іх слаба заўважнымі пры руху, 
асабліва ў цёмны час сутак.

Дарожнікі абавязаны 
наносіць на іх жоўта-чорную 
афарбоўку, але не выканалі свае 
абавязкі па нарматыўнай раз-
метке. У выніку ужо некалькі 
аўтааматараў  пашкодзілі 
падвескі на сваіх аўтамабілях, 
не маючы магчымасць свае 
часова заўважыць штучнае 
абмежаванне хуткасці руху 
аўтамабіля. Гэта датычыцца і 
«ляжачых паліцэйскіх» ля ба-
завай школы, дзе дарожныя 
знакі аб знаходжанні штучнай 
перашкоды схаваліся ў хмызня-

ках, а самі перашкоды амаль не 
бачны на дарозе. І радуецца той 
аўтааматар, які загадзя ведае 
пра гэтыя перашкоды і пра іх не 
забываецца.

Застаецаа рытарычным пы-
танне: «Чаму дарожнікі не вы-
конваюць сваіх абавязкаў перад 
удзельнікамі рух? Хто заставіць 
дарожнікаў выканаць гэтыя 
абавязкі?» У прававой дзяржа-
ве такія пытанні вырашыліся бы 
вельмі хутка --- праз мільённыя 
зыскі пацярпелых аўтааматараў 
да дарожнікаў, якія не выканалі 
сваю працу. І такой бы 
безгаспадарчасці на дарогах не 

было б.
Ад рэдакцыі. На пачатку чэр-

веня Гарадок наведаў  кіраўнік 
Віцебскага абласнога УУС і, пас-
ля скаргі жыхароў на непафар-
баваныя “паліцэскія”, загадаў 
нанесці разметку адпаведна 
правіл дарожнага руху і дакласці 
аб выкананні ўказання. І праз два 
дні разметку нанеслі ў цэнтры. 
Толькі ля базавай школы яна да 
гэтага часу не нанесена. Там вы-
сокае “начальства” не ездзіць. А 
міліцэйскае кіраўніцтва мусіць 
супакоілася.

Т. Гаражанка. 

дзікае паляванне ў Гарадку завяршылася
9 чэрвеня стаў апошнім днём 

дзеяння  апошняга рашэння Гара-
доцкага райвыканкама па адстрэ-
лу бадзяжных сабак у Гарадку. 

Прынятае 15 мая рашэнне 
Гарадоцкага райвыканкама  аб 
надзвычайным  адстрэле бадзяж-
ных сабак заставалася невядо-
мым для жыхароў Гарадка да 5 
чэрвеня. Пры яго выкананні ад-
казныя «паляўнічыя» застрэлілі 
ў Гарадку не адну дамашнюю са-
баку, якая трапіла ў поле іх зро-
ку. Найбольш дзікунскія сцэны, 
вядомыя грамадскасці, адбыліся 
ў мікрараёне вул. Дыдышка. Тут 
раніцай  каля 4 гадзін 2 чэрвеня 
«паляўнічыя» шротам растралялі 
двух дамашніх сабак, якіх потым 
давялося дабіваць лапатамі, бо 
яны былі толькі паранены шротам.

Пасля палявання ў Гарадку 
значна паменела бадзяжных са-
бак. Але праблема з бадзяжніцтвам 
сабак да свайго вырашэння не 
наблізілася не на крок. Камуналь-
ныя службы ніяк не вырашаюць пы-
танне з стварэннем прытулка для 
бадзяжных сабак і цывілізаваным 
вырашэннем пытання аб лёсе гэ-
тых жывёл. Пры наяўнасці воль-
ных памяшканняў на былой базе 
Гарадоцкага ЖКГ і наогул у Гарадку 
чыноўнікі ўжо амаль дзесяць гадоў 
не выконваюць Пастанову Савета 
Міністраў ад 2001 года.

Менавіта выканання Пастано-
вы Савета Міністраў і павінна па-
трабаваць грамадскасць Гарадка 
ад Гарадоцкага райвыканкама.

Т. Гаражанка.

“Гасцінец” 

У інтэрнэце
У сувязі з праблемай размяш-

чэння газеты “Гасцінец” на партале 
http://haradok.belarda.org/  наша 
газета стала будзе размяшчацца 
на партале http://kamunikat.org/ , 
дзе зацікаўленыя грамадзяне мо-
гуць яе спампаваць са старонкі: 
http://kamunikat.org/hasciniec.
html, што у каталагу “Пэрыёдыка” 
для далейшага выкарыстання.

Парушэнне правоў аўтааматараў

МіЛіцыя 
ШУКАЕ, хТо 
РАзЬвЕсіў 
ПЛяКАТы 
КАМПАНіі 

Супрацоўнікі міліцыі 6 чэрвеня затрымалі 
сябра Партыі БНФ Зьмітра Хадарэнку, і прапа-
нуюць яму добраахвотна прызнацца, што пля-
каты «100 твараў беспрацоўя» разьвесіў ён.

Пра затрыманьне аднапартыйца распавёў 
старшыня Гарадоцкай раённай суполкі 
Партыі БНФ Леанід Аўтухоў.  Ён кажа, што 
цягам мінулых сутак плякаты, якія рэкляму-
юць аднайменную кнігу пра лёсы беларускіх 
беспрацоўных, зьявіліся на аўтобусных пры-
пынках і на вуліцы Баграмяна ў Гарадку. Па-
водле спадара Аўтухова, міліцыянты здыма-
юць плякаты і зносяць іх у пастарунак, каб 
мець «рэчавыя доказы».

Цэлы стос плякатаў кампаніі «Гава-
ры праўду!» паказалі падчас допытаў ча-
тыром жыхарам райцэнтру. Міліцыянты 
прапаноўвалі паддопытным «добраахвотна 
прызнацца» ў правапарушэньні. Усяго па 
неправераных даных, міліцыя забрала 69 
плакатаў кампаніі «Гавары праўду» аб кнізе 
«100 твараў беспрацоўя»

Допыты ў Гарадоцкім РАУС 6 чэрвеня 
працягваліся да позьняга вечара. У пастару-
нак выклікалі сябра Партыі БНФ Зьмітра Ха-
дарэнку і яшчэ трох мясцовых жыхароў, якія 
прасілі не называць іхныя прозьвішчы. Ва ўсіх 
узялі тлумачэньні і на кожнага склалі рапарт, 
хаця ніводнага з выкліканых у міліцыю не 
засьпелі за разьвешваньнем плякатаў.

Гаворка са  Зміцерам Хадарэнкам завяршы-
лася складаннем рапарта наконт з’яўлення ў 
Гарадку матэрыялаў кампаніі «Гавары праўду», 
як і іншых затрыманых.

А. Штраль.

З 11 чэрвеня чэрвеня 
спынілася праца адзінай марш-
рутнай таксоўкі ў Гарадку і 
застаўся толькі рух адзінага га-
радскога аўтобуса. 

Сацыяльныя стандарты па 
транспартнаму забеспячэнню 
насельніцтва патрабуюць, каб на 
кожныя  4 тысячы насельніцтва 
быў рэйс маршрутнага транс-
партнага сродка. У Гарадку пры 
савецкай уладзе існавала два 
маршрутных руха аўтобуса, а 
пасля адмены камуністычнай 
улады застаўся толькі адзіны 
гарадскі аўтобус. Рух  аднаго 
аўтобуса не можа задаволіць 
патрэбы жыхароў Гарадка ў 

транспартным забеспячэнні. 
І ўвядзенне у Гарадку перша-
га прыватнай маршрутнай 
таксоўкі зняў вастрыню  прабле-
мы. Дзейнасць індывідуальнага 
прадпрымальніка В. Рудова вы-
рашала праблему з праездам 
жызхароў мікрараёна Гагарына і 
ў цэнтр, і ў гарадскую бальніцу.

Але з 11 чэрвеня 
прадпрымальніку прыпынілі 
дзеянне ліцэнзіі на 
ажыццяўленне транспартных 
паслуг, а падатковая інспекцыя  
пакарала штрафнымі санкцыямі. 
Спыненні руху прыватнай 
таксоўкі адразу адчулі жыхары 
мікрараёна Гагарына, якім стала 

нязручна даязджаць у цэнтр і ў 
бальніцу. Так атрымалася, што 
спыненні руху таксоўкі адбыло-
ся пасля прадстаўлення новага 
старшыні Гарадоцкага райвы-
канкама кіраўніцтву раёна, і 
пасля слоў старшыні Віцебскага 
аблвыкканкама Аляксан-
дра Косінца аб неабходнасці 
патрымкі прадпрымальніцтва ў 
раёне.

Між тым, жыхарам Гарадка для 
праезду ў Віцебск свае паслугі 
прапаноўваюць ужо 10 прыват-
ных таксоўшчыкаў. Прыватнікі 
зараз атрымліваюць канкурэнт-
ную перамогу над дзяржаўным 
транспартам, што рухаецца па 

маршруту Віцебск – Гарадок – 
Віцебск, бо больш эфектыўна 
задавальняюць паслугі 
пасажыраў. Ці здольна гарадоц-
кая ўлада вырашыць прабле-
му  транспартных стандартаў 
у Гарадку пакажа бліжэйшы 
час. А пакуль сацыяльны стан-
дарт па траспартнаму забеспя-
чэнню ў Гарадку выконваецца 
толькі на чвэрць. Такая абая-
кавасць чыноўнікаў, мясцовай 
бюракратыі да патрэб грамад-
зян, якія баяцца толькі каман-
ды зверху і не залежаць ад волі 
грамадзян, волі выбаршчыкаў.

Л. Антонаў.

сПыніЛасЯ Праца марШрУтнай таксоЎкі

камУнікат.org ЗаПраШае 
да сУПрацоЎніцтВа!

З часам сьціплы збор публікацыяў 
перарос у буйную бібліятэку, якая 
сёньня зьяўляецца адной з найбольш 
папулярных бібліятэкаў у сеціве. 
Камунікат.org – праект Беларускага 
Гістарычнага Таварыства ў Беластоку 
супрацоўнічае з рэдакцыямі многіх 
пэрыядычных выданьняў Беларусі і 
замежжа, з выдавецтвамі і аўтарамі, 
з навукоўцамі і дасьледчыкамі, з 
творцамі розных напрамкаў мастацт-
ва. Па адрасу www.kamunikat.org 
знойдзеце публікацыі як клясыкаў 
беларускай літаратуры, так і маладых 
пачынаючых аўтараў. Багатыя зборы 
гістарычнай літаратуры і кнігаў, неда-
ступных у традыцыйных бібліятэках 
Беларусі, робяць Камунікат.org 
крыніцай інфармацыі для студэнтаў і 
навукоўцаў. 

Тут можна таксама пазнаёміцца з 
навінкамі друку розных краінаў сьвету 

– усё, што выдаецца беларусамі і пра 
беларусаў, навуковыя даследаваньні, 
слоўнікі, мэтадычныя дапаможнікі, 
матэрыялы, якія маюць сувязь з бе-
ларускасьцю ва ўсіх яе праявах, - усё 
гэта знойдзеце на старонках Інтэрнэт-
бібліятэкі Камунікат.org

Камунікат.org у рамках праекту 
«Беларускія аўтары» дае таксама 
магчымасьць ствараць пэрсаналь-
ныя сайты беларускіх пісьменьнікаў, 
публіцыстаў і дасьледчыкаў, якіх кнігі 
знаходзяцца ў рэсурсах бібліятэкі. 

Распачаў працу таксама новы пра-
ект - «Беларускія выдаўцы і выдавецт-
вы». Тут ствараюцца інтэрнэт сайты зь 
інфармацыяй пра асобныя беларускія 
выдавецтвы і выдаўцоў. На сайтах так-
сама зьяўляецца інфармацыя пра кнігі 
выдадзеныя гэтымі выдавецтвамі, якія 
знаходзяцца ў рэсурсах Камунікат.org

Праект «Беларускія выдаўцы і вы-

давецтвы» дае магчымасьць больш 
лёгка вандраваць па зборах Белару-
скай Інтэрнэт-бібліятэкі Камунікат.
org, ды знаёміцца з навінкамі друку 
ды напрамкамі дзейнасmці асобных 
выдавецтваў.

Пачынаецца таксама чарговы пра-
ект – «Беларускія выдавецкія сэрыі».

Каб пабываць ў гэтай бібліятэцы ня 
трэба выходзіць з дому – дастаткова 
ўключыць кампутар, не трэба чакаць у 
чарзе па кнігу – яны даступныя ўвесь 
час, ня трэба плаціць за абанемент – 
карыстаньне бібліятэкай бясплатнае. 

Заходзьце і карыстайце, калі ласка. 
Запрашаем!

http://kamunikat.org 

Кантакт: kamunikat@kamunikat.org, 
Skype: kamunikat
Twitter: http://twitter.com/kamunikat

З 20 чэрвеня па 04 
ліпеня ў парафіі Езуса 
Міласэрнага ў Віцебску 
будзе знаходзіцца копія Ту-
рынскай Плашчаніцы. На 
працягу двух тыдняў вернікі 
ўсіх віцебскіх парафій змо-
гуць памаліцца пры гэтай 
«нямой сведцы Хрыстовага 
ўваскрасення».  

Праграма чуванняў пра-
дугледжвае сумесныя наба-
жэнствы і час на асабістую 
малітву.

Урачыстае прывітанне 
Плашчаніцы адбудзецца ў 
нядзелю 20 чэрвеня ў 9.30 ў 
касцёле Езуса Міласэрнага. 
Далейшае пілігрымаванне 
па дыяцэзіі і дакладная 
праграма прабывання 
Плашчаніцы ўдакладняюцца. 
Адказны за арганізацыю гэ-
тых мерапрыемстваў - кс. 

Дзмітрый Іваноў з Сянна.
Турынская Плашчаніца 

- гэта чатырохмятровае 
льняное палатно, у якое, па 
паданні, Юзаф з Арыматэі 
завярнуў цела Езуса Хрыста 
пасля Яго смерці на крыжы. 
Яно захоўваецца ў саборы 
Святога Яна Хрысціцеля ў 
Турыне (Італія). Адсюль і на-
зва Плашчаніцы – Турын-
ская. На тканым саване, у які 
было абгорнута цела Езуса 
Хрыста, цудоўным чынам 
засталіся адбіткі аблічча і 
цела Збавіцеля, сляды крыві, 
якая цякла з ран. Саван-
Плашчаніца з’яўляецца ад-
ной з найвялікшых рэліквій 
хрысціянства, сведчаннем 
галгофскіх падзей двухтыся-
чагадовай даўнасці. 

«Народныя навіны 
віцебска». 

Інтэрнэт-бібліятэка Камунікат.org узьнікла ў 2000 годзе, як 
прыватная ініцыятыва і стваралася на грамадзкіх пачатках. 

коПіЯ тУрынскай 
ПЛаШчаніцы ПрыбУдЗе 
Ў Віцебск
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– Как вы оцениваете 
шансы оппозиционных 
кандидатов на будущих 
президентских выборах?

– В Беларуси нет реаль-
ных выборов в западном 
понимании этого слова. В 
избирательных комиссиях 
отсутствуют представители 
независимых кандидатов. 
Комиссии фактически не 
считают голоса, а пишут про-
токолы «как надо». Поэтому 
мы участвуем не в выборах, а 
в политической кампании.

Я знаю, что существую-
щий режим уже никогда не 
победит в свободных, чест-
ных, равных, справедливых 
выборах. Он исчерпал свой 
кредит доверия. Существую-
щая экономическая и поли-
тическая модель не имеет 
перспектив, и большинство 
белорусов это понимает.

Однако, даже, если шансов 
немного, мы сражаемся за 
победу.

– Не ослабит ли позиции 
отсутствие единого канди-
дата?

– Сегодня мы боремся не 
только за права человека и 
свободу. В стране решается 
вопрос геополитического 
выбора. Большинство демо-
кратических сил выступает 
за европейский путь раз-
вития. Но часть оппозиции 
настаивает на интеграции с 
Россией, введении россий-
ского рубля, признании Осе-
тии и Абхазии.

И тех и других объединяет 
то, что мы против диктатуры. 
Но у нас диаметрально раз-
ный подход к тому, какой мы 
видим нашу Беларусь: неза-
висимой и европейской или 
сателлитом восточного сосе-
да. Не надо удивляться тому, 
что, скорее всего, на выборах 
реально будут бороться три 
кандидата: Лукашенко, про-
европейский и российский 
кандидат.

– ваша оценка сложив-
шейся в беларуси ситуации 
на данный момент?

– Ошибка политики Лу-
кашенко, трагическая для 
страны ошибка – в представ-
лении, что можно с помощью 
кнута, угроз, страха, насилия 
и постоянного поиска врагов 
развивать Беларусь.

На сегодня Лукашенко 
полностью исчерпал себя. 

Его идеи – все из вчерашнего 
дня. Агитация и пропаганда 
по-прежнему рисуют ра-
дужные картины, статистика 
фальсифицируется, а на деле 
прогресс есть только там, 
где есть настоящие хозяева, 
толковые руководители на 
местах.

Власть обязана объеди-
нять, мобилизовывать, 
воодушевлять людей, а не 
угнетать их. Нелепая дирек-
тивность, хамство, страх, 
официальная ложь, недове-
рие, понукание во всем – это 
тупиковая модель.

– Что для вас является 
приоритетом – отношения 
с Россией или с западом?

– И то и другое одинаково 
важно. Россия – наш страте-
гический партнёр, великий 
сосед. Мы должны построить 
с ней добрососедские, рав-
ноправные, взаимовыгод-
ные отношения. Мы готовы 
учитывать интересы России, 
если они не противоречат 
нашим белорусским интере-
сам.

Что касается Запада, то 
нам жизненно необходимо 
выйти из добровольной са-
моизоляции в отношениях с 
ним. Мы принадлежим к ев-
ропейской цивилизации по 
нашему менталитету, исто-
рии, культуре и должны воз-
вращаться в европейскую 
семью, интегрироваться в 
европейское сообщество. 
Хотя мы осознаем, что этот 
путь будет не простым и, к 
сожалению, не быстрым.

– Как вы смотрите на уча-
стие беларуси в военно-
политических блоках?

– По Конституции Бела-
русь – нейтральное государ-
ство. Большинство наших 
сограждан за нейтралитет. И 
сегодня я выступаю за реа-
лизацию этого статуса.

– вы недавно были в 
сША, каков основной итог 
вашего визита?

– США всегда играли боль-
шую роль в поддержке прав 
человека и демократии в 
моей стране. И я обращался 
к Конгрессу и Сенату, к Гос-
департаменту с просьбой 
сохранить присутствие этой 
великой державы в Белару-
си, несмотря на имеющиеся 
трудности взаимоотноше-
ний с режимом и изменение 

внешнеполитической док-
трины США.

Кроме того, я убеждал аме-
риканских политиков гово-
рить одним голосом с Евро-
союзом в отношении нашего 
государства и поддержать 
критический и обусловлен-
ный диалог Запада и Респу-
блики Беларусь. Это важно 
для укрепления нашей неза-
висимости и либерализации 
внутри страны.

– Евроинтеграция явля-
ется вашей целью?

– Да. Я – лидер проевро-
пейских сил Беларуси. Наша 
цель – вхождение в ЕС. Хотя 
я отдаю себе отчет, что объе-
диненная Европа сегодня не 
готова к расширению. Ска-
жем честно, мы тоже еще не 
готовы к вступлению.

Сегодняшняя власть Бе-
ларуси никогда не имела 
стратегии развития, только 
тактику выживания. Наша 
стратегия – вступление в ЕС.

– Как вы оцениваете по-
литику Ес в отношении 
беларуси? Что вам ближе 
– жесткий подход сША или 
же политика, проводимая 
последнее время Ес?

– Я сторонник диалога ЕС 
и Беларуси, даже, несмотря 
на то, что в нашей стране ав-
торитарный режим. Почему? 
Потому что годы самоизоля-
ции Беларуси привели толь-
ко к ухудшению ситуации с 
правами человека, деграда-
ции экономики и к резкому 
увеличению угрозы эконо-
мической независимости 

страны. Диалог открыл воз-
можность модернизации 
нашей страны, укрепления 
нашего экономического су-
веренитета.

Есть ли успех? Есть. Глав-
ный – число сторонников 
евроинтеграции и независи-
мости за эти годы превзошло 
число граждан, желающих 
объединения с Россией. На-
чались важные экономиче-
ские реформы.

А что с либерализацией? 
Диалог не есть гарантия 
демократизации, а только 
шанс на нее. Он предостав-
ляет ЕС инструмент влияния 
на внутреннюю ситуацию в 
Беларуси. Власть не желает 
добровольно отказываться 
от тотального контроля над 
обществом.

Мы знали, что так будет. 
Чтобы иметь успех в этой 
области, необходима ясная 
дорожная карта пошагового 
сближения ЕС и Беларуси. 
Пока что власть вместо ре-
альных шагов пробует зани-
маться имитацией демокра-
тизации.

– Как вы смотрите на 
уровень белорусского-
литовских отношений в 
данный момент?

– Литва – наш сосед, с ко-
торым мы прошли вместе 
огромный исторический 
путь. Между моим родным 
Гродно и Вильнюсом тысячу 
лет не было границы. Се-
годня Ваша страна в ЕС, мы 
– «последняя диктатура Ев-
ропы».

Нам так важна Ваша со-
лидарность именно в этот 
момент. Кто, если не Вы? Мои 
прадед и прапрадед вместе с 
литовцами и поляками сра-
жались за Свободу в восста-
нии 1863 года, когда на зна-
менах наших предков были 
слова, которые стали извест-
ны во всем мире: «За Нашу и 
Вашу Свободу!»

Для меня очевидно, что 
литовские программы по 
поддержке демократии в 
нашей стране значительно 
сократились. Понимаю: кри-
зис. Да, для Литвы сегодня 
необходимо развитие эко-
номических связей с Бела-
русью, и мы поддерживаем 
этот процесс. Он важен для 
наших стран.

Но я не считаю, что Ваша 
страна должна перейти ис-
ключительно на рельсы 
грустно известной для судеб 
демократии «риалполитик». 
Не сомневаюсь, что важно 
поддерживать и отношения 
с режимом, и с гражданским 
обществом. Будущее за де-
мократической Беларусью.

– видите ли вы какое-
либо улучшение ситуации 
с правами человека? Как 
вы прокомментируете 
последние события, свя-
занные с обысками акти-
вистов кампании «Говори 
правду!»?

– Власть хотела бы зани-
маться экономическими ре-
формами и ничего не менять 
в области гражданских и по-
литических прав. В стране 
вновь появились политза-
ключенные, преследуются 
журналисты и демократиче-
ские активисты увольняют-
ся с работы, отчисляются из 
университетов.

Что касается обысков 
участников кампании «Гово-
ри правду», то это очередная 
«зачистка» перед президент-
скими «выборами», которые, 
скорее всего, состоятся в 
конце этого года. Власть 
больше всего боится поте-
рять абсолютный контроль 
над внутренней ситуацией. 
Не умеет она вести диалог 
внутри страны и не желает 
ему учиться. И это главное 
препятствие в современном 
развитии Беларуси.

– Почему вы решили 
принять участие в прези-

дентских выборах?
– Потому что у меня есть 

внучка Машенька, и я не 
хочу, чтобы она в один пре-
красный день пришла и ска-
зала: «Дедуля, я хочу уехать 
из страны, потому что не 
вижу здесь шансов на само-
реализацию. Не хочу жить во 
лжи и тотальном страхе».

Белорусы – добрый, толе-
рантный, трудолюбивый и 
образованный народ. Они 
заслуживают иной жизни. И 
каждый должен задать себе 
вопрос: «Кто, если не я?»

– в каких сферах, прежде 
всего, на ваш взгляд, в бе-
ларуси необходимо произ-
вести преобразования, и 
нужно ли что-либо преоб-
разовывать в стране?

– Если коротко, то я за вве-
дение европейских стандар-
тов.

В политической сфере 
предлагаю демократию вме-
сто самодержавия.

В экономике – за создание 
нормальных условий для ра-
боты вместо диктата. А также 
за максимальное наделение 
людей собственностью.

В идеологии предлагаю 
белорусский патриотизм 
вместо советского.

– Есть ли шансы у Алек-
сандра Лукашенко остать-
ся президентом, и хочет ли 
белорусский народ, по ва-
шему мнению, перемен?

– Лукашенко может назна-
чить себя в очередной раз 
президентом, быть демокра-
тически выбранным он уже 
не в состоянии.

Все больше моих соотече-
ственников хотят перемен. 
В стране растут протестные 
настроения. Мне это хорошо 
известно, и не только благо-
даря независимым социо-
логическим исследованиям 
(которые у нас официально 
запрещены).

Я очень много езжу по 
стране, знаю, что говорят 
простые белорусы, а не те, 
которых местные власти 
старательно фильтруют 
перед приездом «бацькі». 
Большинство из них не хотят 
кровавых революций, но по-
нимают, что эта модель госу-
дарства себя исчерпала.

Беларусь беременна пере-
менами. Я верю в волю и силу 
духа моего народа.

«бЕЛАРУсЬ бЕРЕМЕННА ПЕРЕМЕНАМи»
Существующий режим не сможет победить в честной борьбе. Об этом и многом другом порталу DELFI рассказал лидер движения «За Свободу» 
Александр Милинкевич.

10 чэрвеня Спартыўны арбітражны суд у Лязане (CAS) прыняў рашэньне ў спра-
ве беларускіх кідальнікаў молата Вадзіма Дзевятоўскага і Івана Ціхана, якія 
абвінавачваліся ў выкарыстаньні допінгу.

CAS адмяніў рашэньне Міжнароднага 
алімпійскага камітэту (МАК) аб 
дыскваліфікацыі Дзевятоўскага і Ціхана і 
пастанавіў вярнуць ім мэдалі Алімпійскіх 
гульняў-2008.

На Алімпіядзе ў Пэкіне Дзевятоўскі стаў 
срэбным прызэрам, а Ціхан — бронзавым.

Пра выяўленьне допінгу ў мачы абод-
вух спартоўцаў кіраўнік Сусьветнага 
антыдопінгавага агенцтва паінфармаваў 
прадстаўніка мэдычнай камісіі МАК у ноч 
на 24 жніўня 2008 году. Алімпійскі фінал у 
мужчынскім кіданьні молата адбыўся 17 
жніўня.

Пэкінская антыдопінгавая лябараторыя 
выявіла ў пробах беларускіх спартоўцаў за-
бароненае рэчыва тэстастэрон. 11 сьнеж-
ня 2008 году дысцыплінарная камісія МАК 

пазбавіла Дзевятоўскага і Ціхана заваяваных 
мэдалёў і дыскваліфікавала спартоўцаў, пры-
чым Дзевятоўскі быў дыскваліфікаваны па-
жыцьцёва, бо ў 2000 годзе ўжо адхіляўся ад 
спаборніцтваў за ўжываньне допінгу.

У пачатку сакавіка 2009 году беларускія 
спартоўцы падалі ў Спартыўны арбітражны 
суд апэляцыю на рашэньне МАК. Абарона 
беларускага боку будавалася на шматлікіх 
парушэньнях падчас забору і аналізу пробаў, 
з-за чаго яны ня могуць быць прызнаныя 
легітымнымі.

Спартыўны арбітражны суд у выніку 
пагадзіўся з такой аргумэнтацыяй, 
устанавіўшы парушэньні ў працы пэкінскай 
антыдопінгавай лябараторыі і ануляваўшы 
вынікі проб для абодвух беларускіх 
спартоўцаў, паведамляе БелаПАН. 

ціхану і дзевятоўскаму вярнулі 
алімпійскія мэдалі

Я ідУ ПраЗ драЗды — ПраВЯраю Пасты
Народны паэт Сяргей Мікулевіч даслаў парталу «Наша Ніва» свой верш, які ўзнік пасля 

чарговых філасофскіх разважанняў А. Лукашэнка пра роль каровы ў жыцці сям‘і.

Я іду праз Дразды — правяраю пасты.
Яшчэ спяць і халопы, і Коля.
Не ўцярплю, як хлапчук, забягу 
                у хляўчук:
Што за раніца без сырадою!

Каб стабільнасць была, каб свірэпка   
    расла,

Каб жыла і квітнела краіна,
На ўвесь свой апарат я накінуў загад:
Гадаваць на падворку скаціну!

У Сідорскага ўчора калоў кабана
(У Сямашкі балон пазычалі).
Зваўся гэны кабан — 
        Антыкрызісны План,
Хоць па сале рэалізавалі.

Год выседжваў Макей для Еўропы курэй,
Толькі выседзеў дэкаратыўных.
А Наташа Пяткевіч вырошчвае змей

Для айчыннай патрэб медыцыны.

Ліда у ЦВК дрэсіруе шпака,
Каб цягаў ёй са скрыні паперкі.
Ломаць, кажуць, гадуе дзіка ў КДК
І для страху бярэ на праверкі.

Пракаповіч у банку завёў хамяка.
Што ён толькі за шчокі піхае?
Зайцаў у Камітэце трымае ваўка —
Той сабак Куляшова ганяе.

Я дабрэю душой ля каровы сваёй…
Што б ні звягалі Дзіма і Вова,
Забяруць Белтрансгаз, і «Белшыну», 
    і МАЗ,
Застанецца нам з Колем карова!

http://nn.by/?c=ar&i=38891
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Имея в своих руках пол-
ноценный и вполне 
перспективой проект 

российско-белорусской эконо-
мической и даже политической 
интеграции, который в 90-е годы 
прошлого века отражал интересы 
и отвечал чаяниям абсолютного 
большинства белорусского наро-
да, А.Лукашенко превратил его в 
систему высасывания из России 
дотаций и ресурсов, доступа к 
рынкам и технологиям. Полтора 
десятилетия меняя обещания и 
намерения на реальные ресурсы 
соседнего государства, белорус-
ский президент в итоге обменял 
российско-белорусскую интегра-
цию на свои бесконечные прези-
дентские сроки.

В итоге, до настоящего времени, 
после пятнадцати лет российско-
белорусской интеграции нет ни 
одной реально действующей 
российско-белорусской корпо-
рации – феноменальный «успех» 
белорусского «интегратора».

Сейчас вместо интеграцион-
ного союза двух близких по язы-
ку, культуре, истории народов, 
мы имеем открытое отчуждение 
двух государств и отсутствие 
контактов между главами России 
и Беларуси. Все эти непростые и 
негативные процессы стимули-
ровались открытым предатель-
ством формального «союзника» 
в августе 2008 г., нефтяным шан-
тажом России по всем азимутам, 
бесконечными истериками в бе-
лорусской печати и электронных 
СМИ о том, что «Россия теряет 
Беларусь», многолетней антирос-
сийской кампаний в белорусском 
медиапространстве.

За годы интеграции разобщен-
ность двух народов стала видна 
невооруженным глазом. Прежде 
безупречный в глазах россиян 
имидж белорусского народа, Бе-
ларуси и белорусского государ-
ства не просто потускнел, но и 
подвергся глубокой эрозии. Рос-
сийским политическим классом 
А. Лукашенко воспринимается, 
как исключительно лживый и по-
рочный человек, непрерывно 
под флагом «союзника» предаю-
щий Россию, а белорусы сейчас в 
лучшем случае воспринимаются в 
качестве гастарбайтеров.

К сожалению, мнения рос-
сийского политического класса 
о белорусском президенте все 
более настойчиво переносятся 
на белорусский народ и его про-
тоэлитные группы. С каждым пре-
зидентских сроком А. Лукашенко 
в России нарастает понимание, 
что ситуация в белорусском по-
литическом классе на самом деле 
гораздо сложнее, чем казалось на 
первый взгляд – А. Лукашенко в 
целом устраивает основные элит-
ные группы силовиков, банкиров, 
сельскохозяйственной номен-
клатуры, быстро формирующую-
ся около режима белорусскую 
финансово-ресурсную олигар-
хию. Их всех вполне устраивала 
псевдоинтеграционная игра бе-
лорусского президента.

Истеричная борьба белорус-
ского истэблишмента за несчаст-
ные 15 млн. тонн российской 
беспошлинной нефти, что раз-
ворачивается на наших глазах 
последние полгода, являются 
закономерным итогом белорус-
ской интеграционной политики 
и одновременно демонстраци-
ей того уровня падения статуса 
псевдоинтегратора, до которого 

докатился А. Лукашенко. Каких-то 
5-6 лет назад белорусский прези-
дент имел возможность не только 
получать в практически неогра-
ниченных объемах самые деше-
вые энергоресурсы Евразии, но 
реально мог помочь своей стране 
стать основным транзитным кана-
лом российских энергоносителей 
на Запад. Белорусский президент 
с поразительным, можно сказать, 
с маниакальным упорством похо-
ронил все возможности, что име-
ла республика в силу своей исто-
рии и географии. А. Лукашенко 
сделал все, чтобы Россия полно-
стью закрыла проект второй оче-
реди газопровода «Ямал-Европа», 
своей неадекватной политикой 
фактически пролоббировал на-
чало строительство газопровода 
Nord Stream, и следом (выводы 
из собственных ошибок не были 
сделаны) сооружение нефтепро-
вода БТС-2.

Все годы своей власти бело-
русский президент, как истинный 
националист, вышибал Россию 
из политики и экономики своей 
страны, с которой он же провоз-
глашал бесконечную интеграцию 
за ее счет. Попутно А. Лукашенко 
постепенно вычистил госструк-
туры от граждан Беларуси, ро-
дившихся на территории России, 
оставшиеся должны были отречь-
ся от своей исторической и фак-
тической Родины или же по при-
меру того же О.Пролесковского, 
уроженца Подмосковья, воскли-
цать по поводу и без повода: «Как 
я ненавижу этого Путина (Медве-
дева)».

Сейчас А. Лукашенко клянет и 
проклинает всех вокруг, прежде 
всего Москву, и активно «пере-
водит стрелки» на спонсоров 
российско-белорусской инте-
грации, но по-прежнему считает 
себя маяком интеграционных 
процессов на постсоветском про-
странстве. С тем же успехом Гру-
зия себя считает вершиной демо-
кратии в регионе.

Безусловно, А. Лукашенко не 
имеет никаких шансов на полити-
ческое сотрудничество с Россией. 
Москва его хорошо знает, знает 
цену его обещаниям и гарантиям. 
Учитывается статус и Беларуси, 
которая при всем желании не мо-
жет выступить в роли локомотива 
интеграционных процессов на 
постсоветском пространстве. Ам-
биции Минска в данном случае 
ничем, кроме риторики и риту-
альным надуванием щек, не под-
креплены, так как есть формула 
интеграции: «Интеграционный 
проект имеет перспективу только 
в том, случае, если среди его ини-
циаторов или в его составе имеет-
ся хотя бы один субъект мировой 
экономики и мировой политики». 
На постсоветском пространстве 
такой субъект только один – Рос-
сия...

Андрей суздальцев.

МоГиЛА 
иНТЕГРАции

о претензиях мИда беларуси к россии

Действующая россий-
ская экспортная пошлина 
на нефть является осо-
бо весомым изъятием из 
режима свободной тор-
говли, а взимание с 1 ян-
варя 2010 года вывозной 
таможенной пошлины на 
отдельные категории не-
фтепродуктов, поставляе-
мые в Беларусь из России, 
нарушает положения меж-
дународных обязательств 
Российской Федерации, 
заявили «БЕЛТА» в Мини-
стерстве иностранных дел 
Беларуси.

– Внутренняя россий-
ская цена на газ суще-
ственно ниже цены на газ 
в Беларуси даже с учетом 
транспортных издержек. 
Это создает существенные 
ценовые преимущества 
для российских компа-
ний и производимых ими 
товаров как на внутрен-
нем, так и на белорусском 
рынке и по сути является 
фронтальной субсидией 
всей российской экономи-
ке. Ограничением также 
является предоставление 
ОАО «Газпром» исключи-
тельного права на экспорт 
газа, что является мерой 
нетарифного регулиро-

вания внешней торговли, 
– отметили в белорусском 
внешнеполитическом ве-
домстве.

МИД напоминает, что в 
настоящее время в тор-
говле с Беларусью ино-
странными государствами 
применяются 28 ограни-
чительных мер, в том чис-
ле 9 антидемпинговых и 
5 специальных защитных. 
Наибольшее количество 
ограничительных мер 
применяет Российская 
Федерация (12), Украина – 
6, ЕС – 4, Индия и США – по 
две, Молдова и Кыргыз-
стан – по одной.

– Ограничительные 
меры, применяемые Рос-
сийской Федерацией, на-
носят наибольший эко-
номический ущерб, что 
обусловлено объемом 
торговли и близостью эко-
номических связей между 
нашими странами, – под-
черкивают в министер-
стве.

Так, в России созданы 
неравные конкурентные 
условия для белорусских 
производителей, участву-
ющих в тендерах системы 
государственных закупок. 
Существует ограничение 

доступа белорусских то-
варов к системе россий-
ских государственных 
закупок в виде установ-
ления ценовых префе-
ренций в размере 15% 
только для поставщиков 
российских товаров. Ука-
занные преференции рас-
пространяются только на 
ограниченный перечень 
белорусских товаров. Вве-
дены ограничения на до-
ступ белорусской автомо-
бильной и коммунальной 
техники, производимой 
на территории России, к 
закупке федеральными 
органами исполнитель-
ной власти и субъектами 
РФ с использованием суб-
сидий.

Существует запрет на 
распространение льгот-
ных условий кредитова-
ния в российских банках 
с субсидированием про-
центных ставок и приоб-
ретения сельхозтехники 
в лизинг. Данная мера от-
носится к запрещенным в 
трактовке ВТО импорто-
замещающим субсидиям. 
Применяются ограниче-
ния доступа белорусской 
авто- и сельхозтехники 
для реализации сель-

скохозяйственным то-
варопроизводителям и 
сельскохозяйственным 
потребительским коопе-
ративам на условиях ли-
зинга.

Процедура осуществле-
ния государственного ве-
теринарного и лаборатор-
ного контроля Российской 
Федерации за содержани-
ем антибиотиков в бело-
русской продукции жи-
вотного происхождения, 
а также отсутствия генно-
м о д и ф и ц и р о в а н н ы х 
микроорганизмов и ме-
ламина организована та-
ким образом, что создает 
технические барьеры по 
доступу белорусской про-
дукции на рынок России. 
Кроме того, в России су-
ществуют неравные усло-
вия по регистрации пре-
дельных оптовых цен на 
лекарственные средства 
белорусского и россий-
ского производства. Это 
снижает ценовую конку-
рентоспособность экспор-
та белорусских лекарств 
на российский рынок, так 
как новые условия уста-
навливают преференции 
для российских субъектов 
хозяйствования.

В Министерстве иностранных дел Беларуси выставили ряд претензий к России, в том числе по 
экспорту нефти, цене на газ и ограничению доступа на российский рынок белорусской техники.

ці не састарэў лёзунг “беларусь – у эўропу”?
На гэтае пытаньне на падставе апытаньня, праведзенага беларускім інстытутам 

стратэгічных дасьледаваньняў (бісс) і лябараторыяй “Новак”, адказвае ў “Нашай ніве” ды-
рэктар бісс віталь сіліцкі.

Лёзунг «Беларусь у Эўропу» стаў 
папулярным у сярэдзіне 1990-х. 
Мэта ўступленьня Беларусі ў ЭЗ 
пракралася ў праграмы палітыкаў 
на мяжы тысячагодзьдзя.

Апазыцыя імкнулася «асядлаць» 
гэтую ідэю. Меркавалі, яе ў іх ніколі 
не скрадзе Лукашэнка (як гэта ста-
лася зь незалежнасьцю). Здавала-
ся б, тут жалезная прывабнасьць 
— Эўропа, акіян дабрабыту. Так, 
давядзецца крыху папрацаваць, 
каб туды ўвайсьці, але раз ужо 
залезьлі за перавал, там ужо, як 
той казаў, «усё схоплена» і для дзя-
цей, і для ўнукаў. На пытаньне, ці 
падтрымліваюць яны ўступленьне 
ў Эўразьвяз, тады адказвала «так» 
да 60% рэспандэнтаў.

Рэшткі такіх стэрэатыпаў 
засталіся ў мысьленьні апазыцыі 
і да сёньня. А вось прывабнасьць 
ЭЗ у масавай сьвядомасьці збляк-
ла. Колькасьць «эўраэнтузіястаў» 
скарацілася амаль удвая. Па-
чала яна скарачацца з таго 
моманту, калі ў ЭЗ увайшлі 
цэнтральнаэўрапейскія краіны.

Быль і казка разышліся.
Дык ці варта палітыкам гаварыць 

з народам пра Эўропу? Як паказа-
ла дасьледаваньне, праведзенае 
BISS сумесна з лябараторыяй «Но-
вак», любое замежнапалітычнае 
пытаньне актуальнае для вы-
баршчыка толькі тым, наколькі 
яно вырашае тыя жыцьцёвыя 
праблемы, зь якімі сутыкаецца 
выбаршчык. Гэты фэномэн мож-
на назваць рацыяналізацыяй 
замежнапалітычнага мысьлень-
ня. Яно ў беларускай грамадзкай 
сьвядомасьці «вынесена» з куль-
турнай плоскасьці і амаль цалкам 
знаходзіцца ў плоскасьці рацыя-
нальнага выбару грамадзяніна. 
Эўропа, Расея і г.д. — не 
экзістэнцыйныя мэтафізычныя 

мэты, а сродкі, якія спрыяюць вы-
рашэньню эканамічных праблем.

У анкету было ўключанае 
наўпроставае пытаньне: «Што, на 
ваш погляд, мусіць быць галоўным 
падчас выбару саюзьнікаў 
Беларусі?» Вынік: зь вялізным адры-
вам перамагае адказ «наколькі 
гэта будзе спрыяць паляпшэньню 
эканамічнага становішча».

Адзіная іншая прыкметная 
дамінанта — пытаньні бясьпекі, 
міру і стабільнасьці. «Ідэалягічныя» 
меркаваньні (пытаньні дэмакратыі 
і правоў чалавека, захаваньня куль-
туры і самабытнасьці, захаваньня 
звыклага жыцьцёвага ладу, адрад-
жэньне СССР і г.д.) рэдка набіралі 
5—6% адказаў рэспандэнтаў.

Структура адказаў практычна 
нязьменная сярод прыхільнікаў 
процілеглых замежнапалітычных 
альтэрнатываў. Прычым сярод 
«эўраэнтузіястаў» працэнт тых, хто 
галасуе «кашальком», найвышэй-
шы. Ледзь-ледзь на агульным фоне 
вылучаюцца толькі прыхільнікі 
«незалежнай Беларусі, якая не 
ўступае ні ў якія саюзы». Гэта, да-
рэчы, зусім не нацыяналісты, якія 
грэбліва ставяцца да разбэшчанай 
Эўропы, а прыхільнікі Лукашэнкі, 
запалоханыя «бурлівым морам» 
і перш за ўсё Расеяй, якія арыен-
туюцца выключна на беларускую 
ўладу як на абаронцу.

Менш за палову беларусаў ча-
кае, што ўступленьне ў ЭЗ пры-
вядзе да павышэньня іх жыць-
цёвага ўзроўню, нашмат меншая 
доля чакае паляпшэньня жыцьця 
пэнсіянэраў, ключавога электа-
ральнага блёку ў Беларусі. Паляп-
шэньня сытуацыі з правамі чала-
века чакае таксама менш за палову 
рэспандэнтаў. Найбольш моцнае 
станоўчае чаканьне — новыя пэр-
спэктывы для моладзі.

А вось чаканьне нэгатыўных 
наступстваў уступленьня ў ЭЗ 
відавочна дамінуе, перш за ўсё 
чаканьне росту цэнаў і «ўцечкі 
мазгоў». Што дзіўна, грамадзтва 
не згаджаецца з высновай пра-
паганды, што сяброўства ў ЭЗ 
прывядзе да масавага закрыць-
ця прадпрыемстваў. У цэлым 
грамадзкія чаканьні малююць 
дастаткова адэкватную карціну 
будучыні, калі ўзгадаць досьвед 
эўраінтэграцыі суседзяў Беларусі.

За ЭЗ выступае больш за 60% 
моладзі і толькі 11% пэнсіянэраў, 
больш за 50% асобаў з вышэйшай 
адукацыяй і толькі 2—3% — з па-
чатковай. І справа ня проста ў куль-
турнай адсталасьці ці прапагандзе 
— розныя сацыяльныя групы до-
бра разумеюць, ці змогуць яны 
адаптавацца да «новага жыцьця».

Такая карціна чаканьняў 
павінная даць цалкам выразны 
ўрок палітыкам, што імкнуцца 
сабраць палітычны капітал на 
некалькіх прывабных лозунгах.

У закліку «Беларусь у Эўропу» 
няма былой сэксапільнасьці. 
Эўропа — гэта хутчэй ужо абрыд-
лы сужыцель, ад якога (як і ад 
Расіі) чакаюць не столькі жарсьці, 
колькі практычных рэчаў. І таму, 
размаўляючы з электаратам 
пра Эўропу, вы не можаце не 
абыходзіць тэмаў, якія электарат 
ад ЭЗ адштурхоўваюць. У першую 
чаргу гэта пытаньні сацыяльнай 
сфэры, пэнсійнай палітыкі, аховы 
здароўя, ЖКГ.

Калі вы зможаце пераканаць 
выбаршчыкаў, што супрацоўніцтва 
з ЭЗ тут дапаможа — у вас ёсьць 
шанец, калі не — вы па ранейшаму 
будзеце зьдзіўляцца, чаму народ 
не вабіць цукерка ў сіняй абгортцы 
з бліскучымі зорачкамі.


